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چرا مذاکره می کنیم؟

۱۰ میلیون خانوار زیر خط فقر 

لو رفتن سوالات امتحان نهایی 

خط داده باشند!

درحال رشد بود

حادثه هواپیمای اوکراینی

قتل ترامپ و پمپئو  و کیهان 

حلقه مشاوران 

سهم خواهی از دولت 

روزنامه کیهان نوشــت: وقتی می گوییم تحریم ها فرسوده و منسوخ شده، 
آیا منظورمان این اســت که تحریم های آمریکا علیه ملت ایران هیچ تأثیری در 
امور کشور ندارد؟ پاسخ منفی است. اقدام آمریکا در تحریم مردم ایران، اقدامی 
جنایتکارانه و غیرقانونی و غیرانسانی است و این اقدام بر کشور تأثیر دارد؛ اما به 
گفته کارشناسان و صاحب نظران، تحریم ها در بیشترین حالت حداکثر ٢٠ تا ٣٠ 
درصد تأثیرگذار است. حالا یک سؤال دیگر ذهن را درگیر می کند و آن اینکه؛ اگر 
حکایت آمریکا و تحریم های ضدایرانی، همان حکایت مرد لاف زن است، پس 
مذاکرات وین حول تحریم ها چرا انجام می شود و چرا ما در پی لغو کامل تحریم ها 
هستیم؟در پاسخ باید گفت که آمریکا از تحریم به عنوان ابزاری نامشروع در جهت 
سلطه گری، غارت و زورگویی علیه دیگر دولت ها و ملت ها استفاده می کند؛ هر 
چند ابزار تحریم، فرسوده و مستهلک شده است، ما به  دلیل آنکه اصل و اساس 
این اقدام را غیرمشــروع و غیرانسانی و غیرقانونی می دانیم، از »مذاکره« به عنوان 

یک روش برای کنار رفتن آن بهره می بریم.

روح الله ایزدخــواه نماینده تهران در مجلس گفــت : لایحه بودجه ۱۴٠۱ 
با رویکرد عدالت اجتماعی نوشــته نشده اســت و دوستان با همان نگاه تامین 
هزینه های دولت، نگاه پولی و جبران کسری بودجه و به صورت تعجب برانگیزی 
هم با نگاه رشدمحور بودجه را نوشته اند؛ یعنی رویکرد نظری بودجه محل ایراد 
است.من معتقدم این بودجه باید با یک رویکرد عدالت محور نوشته شود، مطلقاً 
فشــار به اقشار ضعیف نیاید، هزینه های سبد خانوار ضعیف را افزایش ندهد و 
خط فقر را گسترش ندهد. ما الان ۱٠ میلیون خانوار زیر خط فقر داریم و مطمئنیم 

با اجرای حذف ارز ترجیحی به این تعداد افزوده خواهد شد.

خسرو ساکی، رئیس مرکز سنجش وزارت آموزش و پرورش گفت : تا زمان 
ارسال رمز، بازگشایی و تکثیر سوالات، دسترسی به سوالات امکان پذیر نیست.

تعداد انگشــت شــماری از دانش آموزان با استفاده از تلفن همراه که غیر قانونی 
با خود به جلســه امتحان می برند، تصویر ســوالات را در فضای مجازی منتشر 
می کنند. این اقدام به معنای لو رفتن سوالات امتحانات نیست، زیرا این اتفاق زمانی 
رخ می دهد که دانش آموزان در جلســه امتحان حضور دارند. با توجه به نشــانه 
گذاری روی برگه های سوالات، دانش آموزانی که عامل انتشار تصویر سوالات 
در کانال های مجازی بودند، شناسایی و طبق مقررات با آنها برخورد خواهد شد.

دبیرکل حزب کارگزاران گفت : ما با برخی هم پیمانان خود در سوریه در 
اواخر حضور سردار سلیمانی به اختلاف رسیده بودیم.سردار سلیمانی در آخرین 
دیدارمان مطالبی را بیان کرد که هنوز هم نقل آن را به لحاظ سیاســی جایز نمی 
دانم.هم پیمانان ما که بعدها در جنگ ســوریه رقیب ما شــده بودند می توانند به 

ترامپ خط داده باشند.

غلامعلی محمدی، رییس ســازمان زندان ها گفت :در ســال های گذشته، 
جمعیت زندان ها با نرخ صعودی غیرمتعارفی درحال رشد بود و اقدامات کنونی 
ســبب شد که حداقل جلوی نرخ رشد صعودی گرفته شود اما در شرایط فعلی 
باز هم وضعیت کیفری زندان های ما با شرایط نامناسبی مواجه است، چون تعداد 

زندانیان مستقر با ظرفیت اسمی زندان ها تطابق و سازگاری ندارد.

علی مطهری در توییتر نوشت: درباره سقوط هواپیمای اوکراینی سوالات 
متعددی مطرح اســت؛ از جمله اینکه چرا اجازه پرواز داده شــد و چرا از کاربر 
غیرماهر در ســامانه دفاع هوایی استفاده شد؟ اما وقتی اتفاق افتاد، نحوه رفتار ما 
مهم است. همسر خلبان اوکراینی گفته بود، حتی یک نامه عذرخواهی از طرف 

دولت ایران برای من نیامد!

پــس از اظهارات رئیس جمهور و چند تن از مقامات نظامی ایران مبنی بر 
اقدام جمهوری اسلامی برای »قصاص« عاملان ترور سردار سلیمانی و ابومهدی 
المهندس، روزنامه کیهان ضمن تایید قریب الوقوع بودن انتقام گرفتن از ترامپ 
و پمپئو، این اقدام را »ماموریت الهی« دانست.کیهان در ستون گفت و شنود خود 
نوشت: »گفت: مایک پمپئو وزیر خارجه سابق آمریکا طی نامه ای به بایدن از او 
خواسته است تهدید ایران به انتقام خون سردار سلیمانی را جدی بگیرد و سطح 

و میزان محافظت از او و ترامپ را افزایش دهد.
گفتم: افزایش تعداد محافظان پمپئو و ترامپ خواسته ایران نیز هست!

گفت: ما چرا باید خواستار افزایش حفاظت از این تروریست های وحشی 
باشــیم؟! گفتم: برای اینکه به قول ســردار قاآنی فرمانده سپاه قدس، انتقام از این 
جرثومه های فســاد را از درون خانه های خودشــان و از طریق افراد کنار دست 

خودشان انجام می دهیم.
گفت: حیوونکی ها حالا دیگر باید از سایه خودشان هم وحشت داشته باشند. 
لازم نیست قاتل آنها از ایران رفته باشد. همه نیروهای مقاومت که در تمامی نقاط 

جهان حضور دارند می توانند مجری این ماموریت الهی باشند.
گفتم: یارو یکدفعه متوجه شد که ملک الموت به سراغش آمده، برای اینکه 
رد گم کند شیشه شیر کودکی را به دهان گذاشت که یعنی طفل شیرخوار است! 

و ملک الموت گفت؛ شیرتو بخور می خوام ببرمت دَدَر!«

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی، 
سفرهای استانی رییس جمهور را مثبت ارزیابی کرد و خواستار استفاده از ظرفیت 
نخبگان و دانشــگاهیان در این سفرها شد. جلیل رحیمی جهان آبادی درباره آثار 
سفرهای استانی رئیس جمهور اظهار کرد: در هر دولتی، رییس جمهور در حلقه 
مشاوران، کارشناسان و متخصصان حوزه های اقتصادی و صنعتی قرار دارد و در 
هر تغییری که در هر دولتی رخ می دهد، فقط جای کارشناسان و متخصصان تغییر 
می کند.وی افزود: در سفرهای استانی این حلقه شکسته می شود و رئیس جمهور و 
وزرا مستقیم با مدیران محلی، مردم، نخبگان و طیف های مختلف ارتباط برقرار کرده 
و مسائل و مشکلات را در بازدیدهای میدانی لمس کرده و راهکارهایی که مردم و 
مدیران محلی و گروه های مرجع و مسوولان محلی دارند، به اطلاع رئیس جمهور و 

وزرا می رسانند و این موضوع در تصمیم گیری های کلان بسیار موثر است.

روزنامه ایران، روزنامه رســمی دولت با اشــاره به انتقاد های نمایندگان از 
حذف ارز ۴ هزارو ٢٠٠ تومانی نوشــت: حال که دولت مسئولیت انجام این کار 
سخت را -که دولت قبل و مجلس تن به آن ندادند- بر عهده گرفته است، هجمه 
رسانه ای و بدون پشتوانه کارشناسی روشن، نشان از بی مسئولیتی در قبال مسائل 
سرنوشت ســاز اقتصادی است؛ چه آنکه اگر این هجمه ها از تریبون نمایندگی 
مردم برخیزد، دوچندان ناصواب خواهد بود. آنچه مشخص و همواره مورد تأکید 
بوده، هماهنگی قوای سه گانه در اراده، تصمیم و عمل برای کاهش مشکلات و 
بازسازی اقتصادی کشور است. همچنین نه تنها باب نقد بسته نیست بلکه دولت 
همواره محتاج نقد و ارائه نقطه نظرات کارشناسان است، اما بیان بی پروای سخنانی 
از تریبون های رسمی که پشتوانه کارشناسی آن مورد تردید است و همچنین اراده 
سهم خواهی از دولتی که مسئولیت حل مشکلات اقتصادی ویران کننده و تلنبار 
شده را برعهده گرفته، به نوعی نپذیرفتن نقش خود در رفع مشکلات مردم است.

اخبار ویژه ... قالیباف در صحن مجلس:

تصمیم عجولانه برای ارز ترجیحی 
نمی گیریم؛ اولویت »معیشت مردم« است

سرویس سیاســی- محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی در رابطه با کلیات لایحه بودجه 
سال ۱۴٠۱ در صحن علنی با بیان اینکه ۸ میلیارد دلار 
برای ارز ترجیحی پیش بینی شده بود، گفت: مجلس 
بــرای بودجه ۱۴٠٠ مبلغ بیش از این پیش بینی نکرده 
بود. مجلس در جز ٢ بند ب تبصره یک قانون بودجه 
۱۴٠٠ به دولت اختیار داده بود تا سیاست های جبرانی 
خود را برای ارائه مستقیم کمک های معیشتی و یارانه ها 
بــه مردم اجرایی کند. این موضوع در متن قانون آمده 

و روشن است
قالیباف اظهار کرد: از آنجایی که دولت سیزدهم 
کار خود را تازه آغاز کرده بود حدود سه ماه زمان برد 
و همانطور که اشــاره کردم بخش قابل توجهی از ارز 
ترجیحی ۱۴٠٠ در همان شش ماه اول هزینه شده بود.

رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: دولت 
بعد از حدود ســه ماه بررسی یک لایحه دوفوریتی به 
مجلس داد و این توقع را داشت که مجلس ظرف ۴۸ 
ســاعت درباره این موضوع تصمیم بگیرد؛ اما طبیعتاً 
مجلس شورای اسلامی برای موضوعی به این مهمی 

تصمیم عجولانه و فی البداهه نخواهد گرفت.
وی با تاکید بــر اینکه مجلس به فوریت لایحه 
حــذف ارز ترجیحی رای نداد، بیان کرد: همچنان این 
موضوع در کمیسیون در حال بررسی است. البته بهتر 
بود دولت ســیزدهم اصلاحیه بودجه را ارائه بدهد که 

این اتفاق نیفتاد.
قالیباف با اشــاره به اظهارات رئیس جمهور در 
صحن علنی مجلس، عنوان کرد: اولویت اول، معیشت 
مردم است. امید داریم که به زودی درباره کلیات بودجه 
۱۴٠۱ به جمع بندی برسیم. هماهنگی های لازم برای 
تصمیم درباره جزئیات بودجه ۱۴٠۱ با دولت سیزدهم 
وجود دارد. رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
بــه مردم این اطمینان را می دهیم که مجلس هم مانند 
دولت معیشت جامعه را در اولویت خود داده است و 
در موضوع ارز ترجیحی حتماً با نگاه ویژه به محرومین 

و مستضعفان تصمیم گیری خواهد شد.
موافقــان و مخالفان بودجــه ۱۴۰۱ چه 

گفتند؟
در جریان بررسی کلیات لایجه بودجه ۱۴٠۱ در 
صحن علنی دیروز مجلس موافقان و مخالفان نظرات 

خود را بیان کردند.
دولت مالیــات را در بودجــه ۱۴۰۱، ۶۰ 

درصد افزایش داده است
علیرضــا پاک فطرت عضو کمیســیون عمران 
مجلس در صحن علنی مجلس در مخالفت با بودجه 
دولت گفت: معنــی مخالفت ما با بودجه مخالفت با 
دولت نیست. بودجه سال آینده مشکل معیشتی را حل 
نخواهد کرد. زمانی این مشکل حل می شود که بودجه 
عمرانی را افزایش دهیم که بودجه ۱۴٠۱ نگاهی به ۷٠ 
هزار پروژه بالای ۱٠ سال نکرده است. باید در بودجه 
ســال بعد جراحی انجام می شد که نشد. مالیات را ۶٠ 
درصد »بدون هیچ اتفاقی در تولید« افزایش داده ایم. در 
بودجه سال بعد به جای صرفه جویی بودجه عمرانی 
را کاهــش داده ایم. ۱٠ درصد افزایش حقوق با تورم 
۴٠ درصد همخوانی ندارد. قیمت سوخت در بودجه 
۱۴٠۱ تعیین تکلیف نشــده و معلوم نیست که دولت 

می خواهد با مردم چه بکند.  
در کاهــش هزینه ها جدیــت لازم وجود 

نداشت
جعفر قادری عضو کمیســیون برنامه، بودجه و 
محاسبات به عنوان مخالف کلیات لایحه بودجه ۱۴٠۱ 
گفت: بودجه ســال آینده رشد زیادی داشته و هدف 
گذاری رشــد ۸ درصدی بسیار خوشبینانه است که 
شاید تحقیقش ممکن نباشد. وی گفته است که اعطای 
مســئولیت توزیع قیر و ارزش افزوده به وزرا درست 
نیست و امکان دارد در سال آینده فروش اوراق بیشتری 
رخ دهد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ساز 
و کار صندوق عدالت و توســعه استانی را نامناسب 
توصیــف کرد. قادری گفت کــه در کاهش هزینه ها 
جدیــت لازم وجود نداشــته و برخی احکام خوب 
بودجه سال گذشته در لایحه ۱۴٠۱ حذف شده است.
این نماینده اضافه کــرد که به تهاتر در لایحه بودجه 
۱۴٠۱ توجه نشده و می توانیم ظرفیت تولید بیشتری 
برای واگذاری نفت در برابر انجام پروژه های عمرانی 

داشته باشیم.
صدای جریان لیبرال در موضوع مالیات 

بلند شده است
علی خضریان ســخنگوی کمیسیون اصل ۹٠ 
مجلــس در موافقت با بودجه گفت: حذف ارز ۴٢٠٠ 
تومانی به مصلحت کشــور نیست و باید برای اقشار 
ضعیــف فکری کنیم و در بودجه هم باید عینیت پیدا 
کنــد. در بودجه ۱۴٠۱ مالیات ها به نحو خوبی اتفاق 
افتاده، زیرا باید پایه ها مالیاتی را فعال می کردیم. صدای 
جریــان لیبرالی در موضوع مالیات بلند شــده و باید 
به آن ها بگوییم که نبایــد از افزایش پایه های مالیاتی 
بگذریم. در شرایط جنگ اقتصادی هستیم و نباید عوام 
فریبانه کشور را اداره کنیم. محمد حسین زاده بحرینی 
رئیس کمیســیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس در 
موافقت با کلیات بودجه گفت: حذف ارز ترجیحی، 
اصلاحات در قوانین بازنشستگی، مدیریت هزینه های 
دولت از کار های کلیدی اســت که دولت قبل آن ها را 
انجــام نمی داد. رای منفی مجلس به کلیات رای منفی 
به این کار های کلیدی دولت در بودجه است. پذیرش 
کلیات لایحه در مجلس به معنای پذیرش هر آنچه در 

بودجه آمده نیست. این تصمیم دولت برای حذف ارز 
به معنای گران شدن اقلام نیست.

عدم اســتقراض دولــت از بانک مرکزی 
نقطه قوت لایحه بودجه است

علی حدادی نماینده مردم ساوجبلاغ و نظرآباد 
و طالقان در مجلس در موافقت با کلیات لایحه بودجه 
۱۴٠۱، گفت: شجاعت دولت در ایجاد نظام سیستمی 
به منظور جلوگیری از رانت و فساد ها و رعایت عدالت 
اجتماعی، شــروع اصلاح ساختار بودجه با توجه به 
تاکیدات مقام معظم رهبری و مجلس، افزایش ســهم 
اعتبــارات تملــک دارایی ســرمایه ای، ایجاد ثبات 
اقتصادی، توجه لایحه به تولید و تامین مســکن برای 
اقشار جامعه، پیش بینی افزایش مالیات برای جلوگیری 
از فرار مالیاتی از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه ســال 
آینــده اســت.به گفته این نماینده مــردم در مجلس 
یازدهــم، دولت در لایحه مقرر کرده که از افرادی که 
درآمد ها و عایدات سنگین دارند مالیات دریافت شود، 
بایــد به این موضوع توجه کنیم که از کارمند و کارگر 
پیش از پرداخت حقوق مالیات کسر شود، اما افرادی 
که درآمد های سنگین دارند فرار مالیاتی می کنند. عدم 
اســتقراض دولت از بانک مرکزی برای جلوگیری از 
تورم، عدم خلق پول و کاهش ۸۸ هزار میلیارد تومان 
انتشار اوراق نسبت به سال گذشته از نقاط قوت لایحه 

بودجه است.
ارز ترجیحی با ارز جهانگیری تفاوت دارد
روح الله ایزدخــواه نماینده تهران در مجلس به 
عنــوان مخالف کلیات لایحه بودجه ۱۴٠۱ گفت این 
بودجه به شــدت دور ریز اســت و نمی توان ادعای 

تقویت ارزش پول ملی را داشت.
او گفــت که کف قیمــت دلار از ۱۱ به ٢٣ هزار 
تومان رســیده و نسبت بودجه با دلار بسیار منفعلانه 
است.این امر باعث می شود که  تورم کالاهای وارداتی 
برابر می شــود چرا که بر اساس لایحه بودجه واردات 

این کالاها با نرخ ETS محاسبه خواهد شد.
نماینده تهران گفت که قدرت خرید مردم ملاک 
است و یارانه نقدی جبران کننده آن نیست. دولت در 
مــورد نرخ دلار در بودجه پاســخ نمی دهد و با گران 

کردن ارز می خواهد کسری بودجه را جبران کند.
این نماینده گفت ارز ترجیحی با ارز جهانگیری 
تفاوت دارد چرا که به ۷ قلم کالای اساسی اختصاص 
داده می شود اما چه کسی مسئولیت حذف این ارز را 

می پذیرد؟
در سال های گذشته رئیس جمهور سابق 

برای بودجه در مجلس حضور پیدا نمی کرد
احمــد امیرآبادی فراهانی نماینــده مردم قم در 
مجلس گفت: در ســال های گذشته رئیس جمهور 
ســابق برای بودجه در مجلس حضور پیدا نمی کرد. 
جزئیات بودجه مشــکلات و نقایصی دارد. وقتی در 
سنوات قبل لایحه دولت به دولت برگشت خورد باز 
هم به همان صورت به مجلس برگردانده شده است. 
تجربیات نشــان داده که اگــر همراهی و همدلی بین 
دولت و مجلس وجود داشــته باشد در اجرا، تصویب 
و ابلاغ شرایط خوبی خواهیم داشت. مابه التفافت ارز 
ترجیحی و ارز آزاد همواره به جیب دلال رفته اســت. 
مــی توانیم نقایص بودجه را همین جا رفع کنیم زیرا 

برگشت آن به دولت مشکلی را حل نخواهد کرد.
مالک شــریعتی نیاســر عضو کمیسیون انرژی 
مجلــس در موافقت با کلیات لایحــه بودجه ۱۴٠۱ 
گفت: مجلس یازدهم در سال گذشته دولت را مکلف 
به حذف ارز ۴٢٠٠ تومانی کرد، اما هیچ روش اجرایی 
را توافق نکرد، دولت اســتنکاف کــرد و مجلس به 
دولت اختیار داد.نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، 
اسلامشهر و پردیس در مجلس معتقد است که بودجه 
۱۴٠۱ نخستین بودجه دولت سیزدهم است و باید به 
دولت اعتماد کنیم، باید به دولت در روش های حذف 
ارز مشورت دهیم. شــریعتی با بیان اینکه رد کلیات 
لایحه بودجه ۱۴٠۱ معنای سیاسی دارد، گفت که باید 
دید نگاه جریان رقیب به مجلس چیســت، آیا جریان 
اصلاحات و موســوم به اعتدال از این کار خشنود یا 
ناراحت خواهند شد بنابراین می طلبید به کلیات بودجه 
رأی مثبت داده و در جریان بررسی جزئیات اصلاحات 

را انجام دهیم.

افزایــش ۶۲ درصدی مالیات تولید را به 
شدت متاثر می کند

محمد حسین فرهنگی نماینده تبریز در مجلس 
به عنوان مخالف کلیات لایحه بودجه ۱۴٠۱ گفت که 
افزایش ۶٢ درصدی مالیات تولید را به شــدت متاثر 

می کند و تورم را مضاعف خواهد کرد.
به گفته فرهنگی مالیات دهندگان ســابق فشار 
زیادی را متحمل می شــوند و مجلس چگونه باید به 
حرف برخی ردیف ها رسیدگی کند. فرهنگی گفت 
که موضوع نفت در تبصره ۱۴ لایحه بودجه سال آینده 

عملیاتی نیست.
محمد رضــا پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصــادی مجلس در موافقت با بودجه ۱۴٠۱ گفت: 
دولت در شرایط خاصی امور اجرایی کشور را به دست 
گرفته است و در این بازه زمانی کوتاه، زمان لازم برای 
ارائه لایحه جامع و کامل نبوده است. گام هایی را دولت 
در این راستا برداشته، ولی بخش هایی از انجام کار بوده 

است. به کلیات، ولی با شروطی رای می دهیم.
به گفته ی رئیس کمیسیون اقتصادی، این شروط 
برنامه مولد سازی دارایی های دولت در بودجه، اصلاح 
بودجه شرکت های دولت و بانک ها، سقف استقراض 
دولــت در لایحه بودجه، تصمیمی گیری برای اتمام 
پروژه های نیمه تمام اســت و باید این مسائل اصلاح 

شود.
مجموع درآمدهای پایــدار دولت از ۴۶۴ 

همت به ۳۰۰ همت کاهش یافته است
سیدمحســن دهنوی نماینده مــردم تهران در 
مجلس در موافقت با کلیات لایحه بودجه ۱۴٠۱ گفت: 
مهم ترین نکته ای که در لایحه بودجه امسال دیده شده، 
مسئله کاهش کسری تراز عملیاتی بودجه است، بدین 
معنی که مجموع درآمدهای پایدار دولت از ۴۶۴ همت 
به ٣٠٠ همت کاهش یافته اســت.مزیت دوم بودجه 
دولت جدید این اســت که قیمــت نفت و درآمد آن 
واقعی شده است، به طوری که فروش ٢٠٠ هزار بشکه 
نفت با قیمت ۶٠ دلار در لایحه دیده شده است و نرخ 
تبدیل آن نیز ٢٣ هزار تومان پیش بینی شده است که این 
نشان دهنده نگاه واقعی در لایحه بودجه امسال است.

به گفته ی نائب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴٠۱، یکی دیگر از مزایای لایحه بودجه، اصلاح پایه 
های مالیاتی است. اخذ مالیات از سلبریتی ها و برخی 
موسسات هیچگاه اجرایی نشد. حذف ارز ترجیحی 
بدون در نظر گرفتن جایگزین تبعات اجتماعی برای 
مردم خواهد داشت، اما این مسئله باید با دولت اصلاح 
شود.عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: 
همچنین حذف ردیف محرومیت زدایی جای سوال 

دارد، لذا این نکات را باید با دولت حل و فصل کنیم.
مجتبی یوســفی نماینــده مردم اهــواز، باوی، 
حمیدیه و کارون در مجلس در موافقت با کلیات لایحه 
بودجــه ۱۴٠۱ گفت: حدود ۱۸٠ هزار میلیارد تومان 
برای بازپرداخت اصل و ســود اوراق منتشر شده در 
نظر گرفته شده که این امر می تواند این اعتبار را مجدد 
به چرخه تولید بازگرداند.به گفته نماینده مردم اهواز، 
باوی، حمیدیه و کارون، سهم شهرداری ها و دهیاری ها 
در اختیار وزارت کشور قرار گرفته که این موضوع با 
شعار تمرکززدایی در تعارض است. ما پیش بینی کرده 
بودیم ۸ هزار میلیارد تومان برای حمایت از سیســتم 
حمل و نقل درون شهری و برون شهری به ویژه حمل 
و نقل ریلی و اتوبوسی اختصاص یابد که ۵٠ درصد آن 
باید از سوی دولت و ۵٠ درصد از سوی شهرداری ها 
تأمین می شــد که این موضوع امسال حذف شده که 

باید به آن توجه کرد.
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۱ تصویب شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی کلیات لایحه 
بودجه ۱۴٠۱ را با ۱۷۴ رای موافق تصویب کردند.

نمایندگان مجلسمجلس بعد از استماع نظرات 
موافقان و مخالفان و سخنرانی رییس جمهور و دفاع 
نماینــده دولت، کلیات لایحه بودجه ۱۴٠۱ را با ۱۷۴ 
رای موافق، ۷۶ رای مخالف و ۶ رای ممتنع از مجموع 

٢۶٠ نماینده حاضر تصویب کردند.
لایحه بودجه ۱۴٠۱ در این مرحله برای شور دوم 
و بررسی جزییات به کمیسیون های تخصصی و تلفیق 

ارجاع داده می شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: دولت انتظار داشت مجلس ۴۸ ساعته برای حذف ارز ترجیحی تصمیم بگیرد اما برای موضوعی به این مهمی تصمیم 
عجولانه نخواهیم گرفت، این لایحه در کمیسیون در حال بررسی است.  

سرویس سیاسی- رئیس جمهور 
با تاکیــد بر لزوم همگرایــی دولت و 
مجلس برای حل مشکلات مردم گفت: 
اگر دولت می خواســت به قانون عمل 
کند بایــد ارز ترجیحی را بدون جبران 
حذف می کرد اما خط قرمز ما ســفره و 

معیشت مردم بوده و هست.
آیت الله سید ابراهیم رییسی رئیس 
جمهور کــه برای دفاع از کلیات لایحه 
بودجــه ۱۴٠۱ در صحن علنی مجلس 
شــورای اسلامی حضور  داشت با بیان 
اینکه امروز همگرایی بین مجلس و دولت برای رفع مشکلات مردم ضروری 
اســت، گفت: انتظار مردم و دلسوزان انقلاب است که همگرایی و همپوشانی 
صــورت بگیرد. در جاهایی که این همکاری صورت می گیرد، آهنگ مجلس 
و دولت یکی است. مثل آنچه که در قانون هسته ای در مجلس تصویب شد و 

امروز هم دولت به دنبال آن است.
وی با اشــاره به مصوبه مجلس درباره مســکن افزود: دولت هم به دنبال 
اجرای قانون مســکن اســت که هم وعده ما بود وهم مصوب مجلس و هم 
خواســت مردم است. در زمینه حمایت از تولید، آنچه در مجلس تصویب بود 
و آنچه دولت دنبال می کند همه در یک ســو اســت. این هم سویی و همراهی 

خواست مردم و در جهت حل مشکلات مردم است.
 رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: یکی از جلوه های مهمی که می تواند در 
جهت همگرایی و همسویی مفید واقع شود، مساله بودجه به عنوان سند مالی 
کشور است. آیت الله رییسی خطاب به نمایندگان گفت: انتظار و امید مردم برای 
دولت که گره ها را بگشــاید و زندگی مردم را تســهیل کند و به ویژه مشکلات 
معیشــتی مردم را حل کند، امید و انتظار والایی است. شما هم که با حوزه های 
مختلف در ارتباط هســتید امید مردم این است که هر روز می گذرد مشکلات 

کاهش پیدا کرده و معیشت مردم حل شود.
رئیس دولت سیزدهم در بخش دیگری از سخنانش گفت: تلاش دولت بر 
آن است که وعده هایی که داده است، تحقق عملی و عینی پیدا کند و در عمل 
پایبند به وعده ها باشد. باید امروز در محضر مقدس پروردگار شاکر باشم نسبت 
به آنچه که در کشور در برخورد با ویروس کرونا اتفاق افتاد. دیگر موفقیت های 
بعضی از کشــورها و غربی ها را به رخ ما نکشــند و به لطف خدا امروز پایین 

ترین سطح ابتلا و فوتی در کشور وجود دارد.
 وی خاطرنشــان کرد: علیرغم شــرایطی که در همسایگی ما و در بعضی 
از کشورهای غربی وجود دارد، امروز با همت مردم و پیگیری مسوولان و در 
راس آن عنایت پروردگار باعث شــده است که شاهد وضعیتی کاملا متفاوت 

در ایران و صیانت از مردم هستیم.
 رهبری فرمودند؛ نظر مجلس در مورد حذف ارز ترجیحی 

اخذ شود
رئیسی ادامه داد: خدمت مقام معظم رهبری که موضوع مطرح شد، ایشان 
فرمودند: »نظر مجلس در این ارتباط اخذ شود.« این سخن بسیار حکیمانه بود 
بعد از فرمایشــات ایشــان این موضوع را در دولت به عنوان لایحه دو فوریتی 

مطرح کردیم که در دولت به تصویب رسید.
وی اظهار داشــت: براین اساس مقرر شــد اولا ارز ترجیحی برای چند 
ماه آتی ادامه پیدا کند تا شــرایط عادی شــود. دوما حذف ارز ترجیحی بدون 
جبران برای مردم به ویژه خانواده های نیازمند کار درستی نیست حتماً باید این 
جبران صورت گیرد لذا در این لایحه هر دو نکته رعایت شــد و لایحه تقدیم 

مجلس شد. 
رئیس جمهور گفت: مجلس محترم بعد از اینکه لایحه مطرح شد، فوریت 
لایحه را رد کرد و مقرر شد لایحه به صورت عادی بررسی شود به عبارت دیگر 
مجلس اعلام نکرد که ارز ترجیحی را چه کنیم واعلام نکرد که چگونه جبران 
کنیم. نه رای به ادامه ارز ترجیحی داد و نه رای به جبران حذف ارز ترجیحی.

رئیسی اظهار داشت: ترجمه رای به عدم فوریت لایحه دولت این بود که 
»طبق قانون باید ارز ترجیحی حذف شــود.« لذا شرحی برای ریاست مجلس 
نوشتم و گفتم که در جلسه برای نمایندگان تبیین شود که عدم رای به فوریت 

لایحه بدین معنا است که ارز ترجیحی باید حذف شود.
رئیس دولت سیزدهم گفت: این کار را به مصلحت ندانستیم معتقد بودیم 
که این کار شوک وارد کردن به سفره و معیشت مردم است که خط قرمز دولت 
است. رهبری مشکل را حل کردند و اجازه دادند وضعیت اقتصادی فعلی را تا 

تعیین تکلیف قطعی ارز ترجیحی ادامه دهیم.
بدون فکر برای سفره مردم و نیازمندان، ارز ترجیحی 

حذف نمی شود
وی اظهار داشــت: باور داریم اگر ارز ترجیحی قطع شود حتماً باید برای 
جبــران آن برای زندگی مردم به ویــژه نیازمندان فکر جدی کرد. امکان ندارد 
بدون فکر برای سفره مردم و نیازمندان ارز ترجیحی حذف شود. در این راستا 
سازمان برنامه و بودجه با نمایندگان و برخی صاحب نظران هم جلساتی داشت 
تا همفکری و همراهی در این رابطه شود و مجلس و دولت با هم بتوانند مسائل 

و مشکلات را حل کنند.
رئیس جمهور افزود: سازمان برنامه و بودجه به همراه برخی صاحبنظران 
در مجلس، جلسات متعددی برای همفکری در این زمینه برگزار کردند. مجلس 
و دولت امروز هم باید بتوانند مسائل را حل کنند تا تصمیمی اتخاذ شود که هم 
رشد اقتصادی را به همراه داشته باشد و هم بر معیشت مردم لطمه ای وارد نکند 

و هم بتواند نظام اقتصادی، پولی و مالی کشور را در انضباط کامل قرار دهد.
 رییس دولت سیزدهم افزود: در واقع پیشنهادی که بتواند همه این مقاصد 
را دنبال کند حتما مورد حمایت ما اســت و دغدغه دوستان نسبتا به مساله ارز 
ترجیحی را می شــود به عنوان تصمیمی با نگاه به ابعاد مختلف آن مورد توجه 
و بررســی قرار داد. رییســی درباره عدالت در پرداخت ها، گفت: قبلا هم در 
همیــن تریبون عرض کــردم یکی از دغدغه های ما از ابتدا همین بود و در قوه 
قضاییه هم این دغدغه و تفاوت در پرداخت ها را نسبت به کسانی که مدارک 
تحصیلی یکسان و شغل هایی تقریبا مشابه دارند و بعضا شغل های سختی که 

وجود دارد، داشتم.
وی ادامــه داد: ایــن پرداخت نامتوازن مردم، کارکنان، ما و شــما را رنج 
می دهــد، بنابراین هر طرح که عدالت در پرداخت در مزایا را بتواند تضمین و 
تامین کند، مورد تایید و حمایت ما اســت.   رییس جمهور اضافه کرد: اســاتید 
دانشــگاه ها، معلمان، کارکنان قوه قضاییه، دادگســتری، سازمان ها و ادارات 
مختلف و همه کسانی که به نام حکومت مشغول کار هستند مورد توجه هستند 
و نظام اسلامی یک نظام عادلانه پرداخت از نیازهای جدی کشور است که همه 
کارکنان احســاس کنند عدالتی حکمفرما اســت و هر فکر و اندیشه ای به این 

منظور در مجلس مورد تایید ما است.
وی با تاکید بر رفع مشکلات اساتید دانشگاه ها گفت: اقدامی در مجلس 
و دولت باید انجام شود. خودم دیدم که دریافتی برخی کارکنان دادگستری زیر 
۵ تومان است زمانی که در قوه قضاییه بودم این کار را پیگیری کردم و این باید 
دنبال شود و در بودجه ۱۴٠۱ مشکل پرداخت کسانی که به نام نظام حکومت 
و دولت کار می کنند را حل کنیم. رییس  دولت مردمی خاطرنشــان کرد: نظام 
حقوقی عادلانه ای امروز باید در کشور وجود داشته باشد و همه را از پرداخت 
عادلانه بهره مند کند. آیت الله رییسی با تاکید بر فقرزدایی، گفت: هر طرحی در 
جهت ریشــه کن کردن  فقر مطلق باشد حتما مورد حمایت دولت است. نباید 
شــاهد باشیم افرادی در گوشه کنار کشور وضع معیشتی شان طوری است که 

حتی روزمره خود و خانواده شان را نمی توانند اداره کنند.  

 رئیس جمهور:

بدون فکر برای سفره مردم، ارز 
ترجیحی حذف نمی شود

اولویــت اول، معیشــت مــردم اســت. امیــد داریــم کــه بــه زودی درباره 
کلیــات بودجــه ۱۴۰۱ بــه جمع بنــدی برســیم. هماهنگی هــای لازم برای 
تصمیــم دربــاره جزئیــات بودجــه ۱۴۰۱ با دولت ســیزدهم وجــود دارد.
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